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Питали смо и пред-
ставнике два студентска 
парламента шта мисле 
о утицају странака на 
запошљавање високо 
образованих кадрова - 
Јована Спасића из Сту-
дентског парламента 
Универзитета и Николу 
Костића са Факултета 
инжењерских наука, 
али смо одговор доби-
ли само од Костића, 
док Спасић није испу-
нио обећање и није од-
говорио на постављена 
питања.  

У Студентском пар-
ламенту  Факултета 
инжењерских наука 
сматрају да се на овом 
факултету личним уса-
вршавањем може оства-
рити напредак у карије-
ри базиран искључиво 
на личним вештинама 
и компетенцијама стеченим кроз 
додатно ангажовање у ненастав-
ним активностима.  

Међутим, приликом запо-
шљавања свршени студенти се 

У сваком политичком систему 
партије се боре да дођу на власт да 
би добиле руководеће функције. 
То је карактеристика вишепар-
тијског система, која се у пежора-
тивном смислу назва „расподелом 
плена”. Међутим, у нашој ситу-
ацији није више реч о добијању 
руководећих места по партијској 
линији. Овде је реч о запошљавању 
по дубини, како би политичари ре-
кли, и то до несагледивих размера.

 - Иде се до апсурда да је важно 
запослити ватрогасца који је пар-
тијски подобан, а не онога који 
гаси пожар. Исто тако, пре ће се 
запослити возач који је партијски 
подобан него онај који уме да вози. 
Тиме се угрожавају не само инте-
реси послодаваца него и трећих 
лица.  

Питамо, да ли се разлози таквог 
стања могу тражити само у више-
партијском политичком систему 
и резултатима избора или је поли-
тика која се води резултат економ-
ског стања?

- Мислим да се узроци могу 
тражити у економском стању код 
нас. На нашем тржиште не постоји 
здрава конкуренција. Конкурен-
ција се свела на постојање држав-
них јавних предузећа где раде 
кадрови запослени по страначком 
опредељењу, који своју стручност 

углавном сусрећу са системима 
(компаније, послодавци) којима 
је првенствени циљ финансијска 
и материјална добит. 

- Такви системи свој колек-

и конкурентност мере 
степеном утицаја према 
владајућој гарнитури. У 
том смислу, не постоји 
здрава или радна конку-
ренција са већим бројем 
економски самосталних 
тржишних учесника, 
чији успех одређује са-
мо тржиште. Тржиште 
је или моноплисано, или  
постоји мањи број фир-
ми које су под утицајем 
политике и које могу 
лако да се договоре да 
избегну конкуренцију. 
Због тога не може пра-
вилно да функцинише 
ни тржиште радне снаге 
јер на њему преовлада-
вају јавно-правни посло-
давци, каже  академик, 
професор др Радован 
Вукадиновић, проректор 
за наставу и студентска 
питања крагујевачког 
Универзитета.

Зашто је то тако? 
- Делимично и због 

тога што не постоји ефи-
касан систем контроле. 
Без обзира што смо по 
угледу на ЕУ основали 
бројна тзв. независна регулаторна 
тела, у њима су зависни  контро-

лори.Они, уместо да се баве ква-
литетом, заштитом потрошача, 

ПРИСТУПНИЦА КАО УЛАЗНИЦА ЗА ПОСАО (5)

Странке ведре и облаче

Какву перспективу у Србији и 
Крагујевцу имају они који су за-
вршили факултете, постигли нај-
боље резултате и желе да у нау-
ци иду даље, а да немају никакве 
везе са политичким партијама 
или онима који су директно или 

индиректно повезани са владајућим струк-
турама,  одговор је - никакву.

Да систем високог образовања демо-
ралише високообразоване младе људе 
потврдило је и истраживање Удружења 
студената докторских студија и младих 
истраживача Србије „Докторанти Србије”, 
који су у спроведеној анкети прошле го-
дине дошли до алармантних података. 
Наиме, резултати су показали да 80 одсто 
младих који су завршили факултете и же-

ле да се баве науком сматрају да за њих не 
постоји перспектива у Србији. 

Ништа није мање забрињавајући ни 
најсвежији податак Националне службе 
запошљавањa у Крагујевцу који каже да 
на овдашњем бироу посао чека 2.350 љу-
ди који имају диплому основних или мас-
тер студија, а међу њима је и пет доктора 
наука. 

Многи се жале да не могу да нађу по-
сао јер нису ни у једној партији. „Нема-
мо шансе ако се не учланимо у странку. 
А чак и ако се учланимо, има оних који 
су у партији пре нас, па прво морамо да 
чекамо да они добију неки посао, каже на-
ша саговорница са дипломом професора 
енглеског језика. 

Да систем високог образовања 
у Србији деморалише младе љу-
де потврдило је и истраживање 
Удружења студената докторских 
студија и младих истраживача 
Србије „Докторанти Србије”. 

Резултати спроведене анкете 
су алармантни и показују да 80 
одсто младих високообразованих 
кадрова и доктораната сма-
тра да перспектива за њих 
у Србији не постоји. Чак 
30 процената планира да 
напусти земљу, а као раз-
лог не наводе првенствено 
материјалну ситуацију него 
поремећен систем вреднос-
ти.

Као разлоге за одлазак 
из Србије пре свега наво-
де непотизам, корупцију, 
негативну селекцију, не-
могућност запослења по 
завршетку студија, непо-
стојање адекватних услова 
за наставак образовања или 
истраживања.

Најбољи студенти су нај-
више угрожени постојећом 
праксом приликом запо-

заштитом конкуренције 
на тржишту или кон-
тролом јавних набавки, 
баве се заштитом својих 
позиција и незамерањем 
онима који су их поста-
вили. Зато су резултати 
обрнути од очекиваних, 
по оној изреци која 
постоји код нас правни-
ка: што више прописа, 
то мање права, или што 
више права - то мање 
правде. Струка и профе-
сионализам се све мање 
цене, а све више напора 
и средстава се улаже у 
форму која би требало 
да заклони садржину. 

 Шта у таквој ситу-
ацији може да уради 
Универзитет? 

- Универзитет нуди 
лепезу образовања. Ко-
лико је оно ефикасно 
зависи од мотивације 
студената са једне, и 
професора, са друге 
стране. Студенти су мо-
тивисани онолико ко-
лико могу да сагледају 
свој интерес у стеченој 
дипломи у конкретном 

страначком окружењу. Ако знају 
да је боље имати четири месеца 

шљавања. Без фер и транспа-
ретног запошљавања, подржава 
се модел који се своди на нега-
тивну селекцију. Чињеница да 
су студенти сведоци партијског 
запошљавања или отпуштања по 
партијској линији, код њих осим 
евентуалног осећаја неправде, 
ствара и културу буразерског 

друштва. Та култура се, затим, 
преноси и на сваки следећи по-
сао у будућности. На неким фа-
култетима то може да постане 
толико озбиљан проблем који би 
могао да поткопа веродостојност 
читавог образовног система на 
том факултету.

Председник Удружења Слобо-
дан Радичев истиче да су најно-
вији резултати лошији него они 
из 2010. године и само потврђују 
да смо међу лидерима у одливу 
мозгова.

- Оно што бих могао да до-
дам је да иако партијско запо-
шљавање постоји и на самим 
факултетима оно није толико 

узело маха, као што је то 
случај у јавним предузећи-
ма или јавној управи, каже 
Радичев, који је при томе 
цитирао професора Рудар-
ско-геолошког факултета 
и председника Стручног 
тима за реформу високог 
образовања у Републици 
Србији

Владицу Цветковића 
који сматра да партијско 
запошљавање није проблем 
у високом образовању, зато 
што са једне стране прева-
зилази капацитете страна-
ка, а са друге зато што пар-
тијско запошљавање има 
смисла тамо где је омо-
гућена масовност, а то су 
пре свега јавна предузећа. 

НИКОЛА КОСТИЋ, СТУДЕНТСКИ ПАРЛАМЕНТ ФИН

Три начина за  
решење проблема

ЗАПОШЉАВАЊЕ – СТРАНАЧКО, АЛИ И 
РОДБИНСКО И ПРИЈАТЕЉСКО:  
НИКОЛА КОСТИЋ

ИСТРАЖИВАЊЕ УДРУЖЕЊА „ДОКТОРАНТИ 
СРБИЈЕ”

Партијско-буразерско 
друштво

НАЈСПОСОБНИЈИ ПАКУЈУ КОФЕРЕ И ПАСОШ: 
СЛОБОДАН РАДИЧЕВ

АКАДЕМИК ПРОФЕСОР ДР РАДОВАН ВУКАДИНОВИЋ, ПРОРЕКТОР ЗА НАСТАВУ И СТУДЕНТСКА 
ПИТАЊА  КРАГУЈЕВАЧКОГ УНИВЕРЗИТЕТА

Боље месеци у партији, него године на факултету  

партијског стажа него четири 
године факултета, тако ће се 
и понашати. Тако ће се, умес-
то да се боре да добију место у 
амфитеатру, да слушају преда-
вање, борити да добију место за 
лепљење плаката и да буду у из-
борним штабовима и виђени на 
партијским састанцима, у нади 
да ће добити посао. 

Када је реч о школовању добрих 
кадрова и њиховом запошљавању, 
њих озбиљно угрожавају  подобни 
кадрови. Томе доприносе и они 
универзитети који политиком 
уписа и завршавања студија уносе 
озбиљну сумњу да ли се на факул-
тет долази ради стицања знања 
или добијања дипломе. Мислим 
на дипломе које се добијају проте-
ком времена и плаћањем високих 
уписнина, на факултетима који су 
једно време ницали као печурке 
после кише. Све то утиче да добри 
студенти који су жељни знања губе 
мотиве, а део система образовања 
се примерава дневним потребама . 

Постоји ли утицај партија на 
Универзитет?

- Мислим да код напредовања 
не постоји, али то није случај и код 
руководећих места. Тај се утицај 
„осећа” , али га је тешко доказати.

Постоји ли утицај партија на 
студентске организације на фа-
култетима?

- И студенти су део политичког 
система и политички субјекти 
који своја политичка опредељења 
кад год то могу преносе и на сту-
дентске организације, оцењује наш 
саговорник.   

др Радован Вукадиновић: Студенти су 

мотивисани онолико колико могу да 

сагледају свој интерес у стеченој дипломи у 

конкретном страначком окружењу. Ако знају да 

је боље имати четири месеца партијског стажа 

него четири године факултета, тако ће се и пона-

шати. Тако ће се, уместо да се боре да добију ме-

сто у амфитеатру, да слушају предавање, борити 

да добију место за лепљење плаката и да буду у 

изборним штабовима и виђени на партијским са-

станцима, у нади да ће добити посао.
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Плате у просвети, здрав-
ству, социјалним уста-
новама, као и пензије 
од јануара наредне го-
дине, према обећању 
премијера, биће по-
већане за пет одсто, 

али је и овога пута, бар на старту, 
био „заборављен“ комунални сек-
тор.

Знајући искуствено за овакву 
„сенилност“ Владе Србије, Репу-
блички одбор синдиката комунал-
них делатности затражио је ко-
рекцију зарада и у овом сектору, 
и то за 7,6 одсто, а уколико се о 
том захтеву не расправља, најавио 
протестну шетњу испред зграде 
Владе за 29. новембар.

Усред заседања Главног одбора 
овог синдиката, минулог петка, 
када су синдикални лидери раз-
мишљали о будућим корацима, 
из кабинета премијера Алексан-
дра Вучића стигло је обавештење 
да ће и плате комуналаца, као и 
запослених у јавном сектору Ср-
бије, од јануара бити увећане за 
бар пет одсто.

 ■ Понуда која се не одбија

- Тражили смо 7,6 одсто, пону-
дили су пет. Наравно, није реч ни 
о каквом увећању, ми то називамо  
корекција зарада. Нека буде пет 
одсто, да се и нама врати део онога 
што је одузето умањењем зарада за 
10 одсто на основу мера Владе Ср-
бије за постизање уштеда у буџету 
од децембра 2014. године.

За сада је то тек премијерово 
обећање комуналцима, али оче-
кивање је, тако је и речено, да ће 
Одбор за финансије Владе Србије 
већ сутра усвојити такав закљу-
чак. Корекција зарада се, као и у 
другим делатностима, односи на 
2017. годину, од јануара надаље. 

Разуме се, тек након закључка 
Одбора за финансије ми можемо 
званично одустати од најављених 
активности за 29. новембар, обја-
шњава Бранко Петрашиновић, 
челни синдикалац комуналаца 
Крагујевца и Шумадије.

На питање којим аргументима 
су комуналци Србије успели да 
убеде чуваре државне касе да је 
треба отворити и за запослене у 
јавно-комуналним предузећима, 
јер је тешко поверовати да пре-
мијер Вучић стрепи од протестне 
шетње, Петрашиновић одговара:

- Шетња је предвиђена као упо-
зорење, нећемо говорити о ради-
калнијим мерама, већ треба рећи 
да је наш захтев пре свега аргу-
ментован. Такве аргументе је би-
ло немогуће игнорисати, као што 
је и за нас предлог Владе од пет 
одсто - понуда која се не одбија.

У сваком  случају, предочено је 
да се комунални сектор незаслу-
жено нашао у истом кошу са ди-
ректним корисницима државног 
буџета у тренутку када су зараде 
умањене за 10 одсто. Или смо ос-
лоњени на градски буџет или као 
што је у већини случајева, зараде 
у јавно-комуналном сектору ис-
плаћују се из прихода самих пре-
дузећа.  Дакле, ми који не троши-
мо државни буџет за плате, прво 
бивамо кажњени умањењем зара-
де, а потом нас држава кажњава 
изузимањем од, свеједно како се 
назива, корекције или повећања, 
директан је Петрашиновић.

Треба ли подсећати да јавни и 
нарочито, јавно-комунални сек-
тор града грца у финансијским 
проблемима, ретко ко исплаћује 

зараде на време, углавном се узи-
мају скупи кредити за одржавање 
ликвидности, али од обрачуна за-
раде почев од децембра 2014. го-
дине, све до дан – данас, по конач-
ној исплати зараде за текући 
месец предузеће мора у року од 
три дана на посебан републички 
рачун да уплати „уштеду“.

Тадашњи покушаји репрезен-
тативних синдиката да спрече 
овај државни намет остали су без 
ефекта, а Петрашиновић подсећа 
да су и сви од реда у градским 
предузећима и установама захте-
вали да буду изузети од смањења 
плата од 10 одсто. 

 ■ Уштеду други троше

Како је изгледао државни 
„рекет”? Подсетимо се рачуни-
це „Крагујевачких“ из средине 
прошле године на примеру ЈКП 
„Водовод и канализација”, једном 
од ретких градских предузећа где 
се плате исплаћују на време, ма-
да је обавеза према држави неиз-
бежна и за оне фирме где зараде 
касне месецима.

Према званичним подацима, 
то предузеће је до тада извршило 
пет наменских уплата за период 
новембар 2014. – март 2015. годи-
не, у укупном износу око 4,5 ми-
лиона динара. У просеку, месечни 
одбитак од плата запослених кре-
тао се око 900.000 динара.

Толико се сваког месеца уп-
лаћивало на посебан рачун Владе 
Србије. Како се дошло до „ци-
фре”? Тадашњи број запослених 
био је 729, тачније мења се од ме-
сеца до месеца, јер такође, сходно 
мерама штедње за 2015. годину, 
(реч је о људима који су били ан-
гажовани на одређено) привре-
мени и повремени уговори нису 
продужавани.

Просечно примање је било и 
остало 36.000 динара, али када 
се од тога одбије топли оброк и 
регрес већина запослених је на 
граници основне зараде од 25.000 
динара, што је била горња грани-
ца за неплаћање данка. Управо из 
тог разлога за новембар 238 за-
послених  је имало умањење зара-
де, док је 492 било без умањења, 

у фебруару 145 са умањењем и 
588 без умањења. Примера ради, 
у марту умањење је обухватило 
180 запослених, док су 540 са 
примањима били на дозвољеној 
граници.

Осим броја запослених који се 
постепено смањује, и тиме износ 
уплате на државни рачун, ништа 
друго није ново. Просек зарада 
у комуналном сектору, у преду-
зећима чији су оснивачи градови 
и општине, и даље износи изно-
си 36.000 динара, а наглашава 
Петрашиновић, републички про-
сек је нешто више од 45.000 дина-
ра. Просек у јавним предузећима 
чији је оснивач држава још је ви-
ши, износи око 55.000 динара. 

- И управо такви директни ко-
рисници буџета, чије су зараде 
за 10 или 20 хиљада динара поје-
диначно више од зарада у кому-
налном сектору упорно бивају 
награђени.

У комуналном сектору Србије, 
током године било је добровољ-
них раскида радног односа и ис-
плате оптпремнина, сада ту има 
отприлике 53.000 запослених. И 
такође, идентично, као пре годину 
или две, од тог броја око 20 одсто 
запослених прима минималне 
зараде  од 21.400 динара. Тако 
је, на пример, у Медвеђи, Убу, 
Бојнику, Младеновцу, а у нашем 
најближем окружењу, у Рачи, Ба-
точини...

Ни комунална предузећа ни-
ти град, као њихов оснивач, ни-
су имала никакве користи од 
умањења зарада. Предузећа су 
у обавези да износ новца који 
се остварује умањењем зарада 
уплате на посебни рачун Владе 
Србије. Не користе их за инвес-
тиције, за асфатирање улица или 
унапређење било ког комнунал-
ног система, зашто не, или за веће 
отпремнине технолошким виш-
ковима запослених. Предузећа 
или локалне самоуправе, другим 
речима, обезбеђују исти фонд за 
зараде, а уштеда одлази држави. 
Када већ и ми штедимо, није ред 
да уштеду стално неко други тро-
ши, закључује Петрашиновић.

А. ЈОКИЋЕВИЋ

КОМУНАЛНИ СЕКТОР У ИШЧЕКИВАЊУ ЈАНУАРА

Поверовали  
премијеру на реч

За среду, 29. новембар, Синдикат комуналних 
делатности Србије најавио је протестну шетњу испред 
Владе Србије, али је намера стављена „на лед“ пошто 
је у међувремену из кабинета премијера Александра 
Вучића стигло обавештење да ће плате комуналаца, 
као и запослених у јавном сектору, од јануара бити 
увећане за пет одсто. Није реч о увећању, већ о 
враћању дела онога што је одузето од децембра 2014. 
године, подсећа Бранко Петрашиновић     

НЕЗАСЛУЖЕНО 
ЗАБОРАВЉЕНИ: 

БРАНКО 
ПЕТРАШИНОВИЋ

ШТА КАЖУ НЕЗАПОСЛЕНИ ДИПЛОМЦИ

Партијска веза за 
државно радно место

Анкета коју смо спровели међу незапосленима дипломцима по-
тврђује да је чланство у партији уједно и приступница за посао.

Јована Оташевић, дипломирани економиста, студент мастер сту-
дија:

- Остала сам без посла, јер сам проглашена технолошким вишком 
и пуне три године не успевам да нађем ново запослење. Мислим да 
је проблем тешко стање у држави и привреди, али и чињеница да се 
данас на лак начин може доћи до факаултетске дипломе. Ја сам за-
вршила економију  на државном факултету. Приликом разговора за 
посао често траже искуство које не можемо да стекнемо јер су нам 
сва врата затворена. Искрено мислим да је чланство у партији за за-
послење обавеза, али искрено нисам спремна да се због тога учланим 
у партију. То не води ничему добром за мене. Чула сам за запошља-
вање по партијској линији људи из мог окружења, али нико од њих то 
није директно потврдио.

Предраг Качевенда, соло певач:
- Тражим посао у својој струци. Не бих никада прихватио државни 

посао ван струке. Мислим да чланство у партији није неопходно, то 
је давно прошло време.

Вељко Станојевић, правник:
- Тражим посао у правној струци, али прихватио бих и посао техни-

чара за безбедност саобраћаја, јер планирам да оснујем породицу. 
Посао за правнике у државној служби и у предузетничком сектору 
немогуће је наћи, има нас много незапослених. Знам велики број 
старијих колега који су захваљујући страначком ангажману дошли 
до посла.

Саша Јовић, инжењер моторних возила:
- Завршио сам Високу техничку школу за моторе и моторна возила. 

На бироу сам две године. Редовно пратим све понуде за посао, али је 
слабо интересовање за наше занимање. Мислим да је чланство у некој 
партији услов за посао за многе професије, али не верујем да је тако 
и када је реч о инжењерима. Свакако ћу проверити гласине које сам 
чуо, па ако је тако, узећу и ја партијску књижицу у руке.

Васо Ранковић, ветеринар:
- Завршио сам Ветеринарски факултет,  двадесет година сам радио 

у Ветеринарској задрузи у Книћу, а остао сам без посла због захтева 
Европске уније да се смањи број радника у јавном сектору. Ту сам 
нажалост и ја спадао. Тражим посао у струци и ван ње, али сада траже 
млађе. Чланство у партији је у 90 посто случајева услов да се добије 
посао. За запошљавања по партијској линији одавно знам.  

ЈОВАНА 
ОТАШЕВИЋ

ПРЕДРАГ 
КАЧАВЕНДА

ВЕЉКО 
СТАНОЈЕВИЋ

ВАСО 
РАНКОВИЋ

тив проширују на недефинисан 
начин, пружа се могућност не 
само страначког запошљавања, 
већ и запошљавања на бази 
пријатељства или родбинских 
веза. Апсолутно је јасно да се за 
унапређење и развој пословања 
морају бирати пре свега амби-
циозни и самоиницијативни мла-
ди људи који својим деловањем 
уносе „свежину“ у систем. Уз то 
је неопходно да су са стручне та-
чке гледишта обучени и поседују 
потребна знања, како фундамен-
талних ствари тако и савремених 
алата и софтвера за управљање 
одређеним пословима (развој, 
производња), каже председник 
Студентског парламента ФИН 
Никола Костић. Он додаје да су 
наведени проблеми свима до-
бро познати, али је срж њихо-
вог постојања свест код наших 
људи и изговори иза којих они 
сами крију своју нестручност и 
неспремност за рад и напредак. 
Како су компаније и послодавци 
наметнули као примарни циљ 
материјалну добит, тако су и 
млади одговорили на исти начин. 
Гледано на дужи временски пе-
риод овакав начин размишљања 
не даје ни најмање шансе за оп-
станак на тржишту и „битка“ је 
изгубљена пре него што је запо-
чета. Првенствено је потребно 
да саме компаније и послодавци 
имају другачији приступ посло-
вању, јасну стратегију развоја и 

проширивања засновану искљу-
чиво на знању. 

Наш саговорник види решење 
проблема страначког запошља-
вања у политичкој вољи, већем 
ангажовању академске заједни-
це и бољој комуникацији при-
вредника и са политичарима, и 
са академцима. Јака привреда 
захтева квалитетан стручни ка-
дар што доприноси економском 
напретку друштва у целини и 
бољим условима за оне који же-
ле да уче и да раде, закључује 
Костић. 

Текст је део серијала 

ПРИСТУПНИцА  
КАО УЛАЗНИцА ЗА ПОСАО 

и део је пројекта „Злоупотреба 
политичког утицаја: политичке 
странке као највећи послодавци у 
Србији“ који реализује Medija centar 
Београд. 

Овај пројекат (Злоупотреба 
политичког утицаја: политичке 
странке као највећи послодавци у 
Србији) је финансиран грантом од 
стране Европске уније, кроз “Media 
Programme 2014”. Садржај пројекта 
искључива је одговорност Медија 
центра и ‘’Крагујевачких новина’’  
и ни на који начин не одражавају 
ставове Европске уније.
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